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اشاره؛ دکتر مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری 
در گفت وگو با خبرنگار نسیم آنلاین با اشاره به انتخابات اخیر 
ترکیه تاکید کرد توسعه سیاسی کشور بدون نظام انتخاباتی 

حزبی بی مفهوم است.
متن کامل مصاحبه به شرح زیر است؛

بعــد از مجموعــه اتفاقات ســال 1401 که مردم 
اعتراضاتی داشــتند و عدم وجود فضای رسمی برای 
اعتراضات موجب شــد که مردم به ســمت پیگیری 
و غیر رسمی  راه های غیر قانونی  از  مطالبات خودشان 
بروند . از طرف دیگر احزاب سیاســی به عنوان پایه ای 
که میانجی بین مردم و دولت هستند و میتوانند این 
اعتراضات را نهادمند کنند، شناخته میشوند . به نظر 
شــما احزاب موجود میتوانند پاسخگوی مشارکت و 

اعتراضات نسل فعلی نسبت به وضع موجود باشند؟
داستان احزاب یک داستان غم انگیزی هست در کشور ما . 
بنده الان هم عضو شورای مرکزی خانه احزاب هستم و دوره 
قبل رئیس کمیته روابط بین الملل بودم و الان رئیس کمیته 
انتخابات هستم در شورای مرکزی خانه احزاب . جزو مؤسسین 
خانه احزاب هم بودم و تقریباً همه دوره های خانه احزاب هم 
بودم . جوری نیست که حزب را نشناسم . غیر از اینکه مطالعات 
و رشته دانشــگاهی ما بحث علوم سیاسی هست و در هیات 

علمی هم کارمان همین است . 
احزاب ما در یک پروسة نظام انتخاباتی حزبی جا نگرفتند 
و تا این نباشــد، هرگونه بحثی برای سرگرمی هست . یعنی 
مردم باید پای صندوق انتخاباتی احســاس کنند حزبی رأی 
می دهند . ما نهایت بخواهیم خیلی به مردم لطف کنیم لیستی 
آماده کنیم و مردم لیســتی رأی بدهند . جناحی و جریانی و 
فراکســیونی و جبهه ای است، حزبی نیست . این یک ضعفی 

هست در بحث توسعه سیاسی ما .
ایــن روزها رقیــب اردوغان که به عنــوان دبیرکل حزب 
جمهوری خلق ترکیه هســت، با او سال 98 ملاقات داشتیم، 
همان جا احســاس کردم ترکیه فقط به لحاظ شاخص های 
توسعه اقتصادی از ما جلو نزده؛ بلکه به لحاظ توسعه سیاسی 
هم از ما پیش افتاده اســت . مادامی که به این سمت نرویم، 
احزاب فقط برای گرم کردن تنــور انتخابات خوب اند . یعنی 
بیاینــد و انتخابــات را گرم کنند و نهایتاً یک تعداد پوســتر 
بچسبانند و بعد از تمام شدن انتخابات بروند تا انتخابات بعد . 
نظام انتخابات حزبی بالاخره خلأ اصلی توســعه سیاســی ما 
هســت و تا مادامی که حل نشــود اصلاحی در وضع موجود 
صورت نمی گیرد . همیــن روزها مجلس در مورد طرح قانون 
انتخابات کار می کند، اولین چیز بحث تناسبی شدن انتخابات 
هست . یعنی می رود به سمت حزبی شدن . ولی با این قوانین 
انتخاباتی ما مشکل پیدا می کنیم و نمی توانیم پیگیری کنیم 
و مدعی باشیم که می توانیم به بحث مشارکت مردم ما جواب 
بدهیم . یعنی احزاب نهایتاً می توانند مشوق مردم برای حضور 
در انتخابات باشــند؛ اما وقتی خودشان منشأ اثر در بحث ها 

نیستند فایده ای ندارد .
همین افغانســتان قبل از طالبان یا عــراق، آنجا انتخابات 
حزبی حرف اول را می زند؛ لــذا فقدان نظام انتخابات حزبی 
مشکل مهم توســعه سیاسی ما هســت . باید طرحی که ما 
داریم به عنوان جمهوریت سوم و بحث بازنگری قانون اساسی 
را جــدی بگیریم و انجام بدهیم . در دنیا چه احزاب نظام های 
ریاستی مثل آمریکا و چه نظام های نیمه ریاستی مثل فرانسه 
و چه نظام های کاملًا پارلمانی مثل انگلیس واقعاً حزب معنا 
دارد و مردم هم عادت کردند به بحث انتخاباتی از نوع حزبی . 
ولی در ایران هم در قوانین این مشــکل را داریم و هم به نظر 
می رسد هویت سیاسی نظام در بحث قانون اساسی باید برود 
به سمت اینکه یکی از این اشکال تجربه شده دنیا را بپذیرد . 
البته قبل از 68 می گفتیم نیمه پارلمانی هســت بعد گفتیم 
یک دست بشود و آن هم باز نشد . الان مجلس اختیاراتی دارد و 
رئیس جمهور هم به عنوان مقامی اختیاراتی دارد؛ اما هیچ کدام 

معلوم نیست بتوانند از عهده همدیگر بر بیایند . 
ما 35 مورد مســئله برای اصلاح قانون اساسی داریم . مثلًا 
استقلال قوه قضائیه و بانک مرکزی و جایگاه مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و نحوه نظارت شــورای نگهبــان بر انتخابات، 
جایگاه شــورای عالی امنیــت ملی برای بحث هــا، جایگاه 
سیاســت های کلی نظام . باید بگوییم اگر واقعاً هرکدام از این 
3 تا سیستم را داریم: یا ریاستی یا پارلمانی یا نیمه پارلمانی، 
متناسب با آن نظام انتخابات حزبی هم در قانون اساسی دیده 
بشــود و بحثی نباشد تا مجلس بخواهد بالا پایین کند . یکی 
از مواردی که باید اصلاح شــود اصل 59 قانون اساسی هست 
که می گوید باید برای مســائل بسیار پیچیده و مهم سیاسی 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی جامعه با رأی دو سوم نمایندگان 
مجلس و صدور فرمان رهبری رفراندوم برگزار بشود . در مورد 
قانون اساسی دو بار برگزار شده؛ ولی در مورد اصل 59 انجام 
نشده . خب چرا؟!!! مجلس مگر این موارد را تصویب می کند؟!!!! 
کار را ساده بگیریم برای برگزاری رفراندوم . بعضی از کشورهای 
اروپایی شــاید سالی دو یا سه بار رفراندوم دارند . ما در مسائل 
بسیار مهم هم هیچ وقت رفراندوم نکردیم . خب بیایید قانون 

اساسی را تغییرش بدهیم که این امر را تسهیل کنیم . 
یکی از مســائلی که معترضیــن مطرح می کردند 
بحث حق اعتراض قانونی هست . ما از چه طریقی باید 
اعتراض کنیم که ضد قانون نباشد و به نظر شما برای 

برون رفت از این شرایط و ایجاد یک حق اعتراض قانونی 
چه اتفاقی باید بیفتد؟ آیــا احزاب باید تغییر کنند؟ 

قانون تغییر کند؟
اراده باید تعلق بگیرد . اصل 27 قانون اساســی را ما داریم، 
نه این دولت بلکه دولت های قبلی هم راحت زیر بار این بحث 
نمی رفتنــد . مثلاً در دولت قبلی طرحــی را به صورت لایحه 
آوردند که در تهران یک میدان را مشــخص کرده بودند برای 
اجتماع . دیوان عدالت اداری این را رد کرد! استدلالشــان هم 
این بود که در قانون اساسی میدان مشخصی نگفته است، چرا 
شما منحصر در یک سری میادین کردید! یک لایحه ای جدیداً 
همین دولت برده برای اینکه این بحث مطرح بشود که بعید 
است مجلس مطرح کند . یک چیزی را به صورت دستورالعمل 
تهیه کردند و جالب اینکه مســئولین وزارت کشــور گفتند 
مــا کاری نداریم لایحه جدید بدهنــد یا ندهند، فعلًا همین 
دســتورالعمل را اجرا می کنیم . جوری صحبت می کردند که 

انگار هفته آینده اجرا می شود .
ما به عنوان حزب مردم ســالاری هم شفاهی به اینها چند 
دفعه گفتیم و هم مکتوب کردیم که درخواســت ما تقاضای 
تجمع هست و تمام ضوابطی که وجود دارد و بنده باید رعایت 
کنــم را انجام می دهیم و در مقابــل امنیت این را هم وزارت 
کشــور باید تأمین کند . یعنی بحث هایی که گفته می شود و 
شــعار هایی که داده می شــود و از آن طرف هم دستگاه های 
امنیتی کاری نکنند و ما اگر اجتماعی کردیم شیشه ای شکسته 
نشود . چون خیلی راحت در دنیا این مسئله انجام می شود . ما 
در موردش حرف زدیم . بحث این است که خیلی ها می آمدند 
در خیابان و درگیر می شــدند و دستگیر می شدند و خیلی ها 
اصلاً انگیزه سیاسی نداشتند . مثلًا همین شعار زن - زندگی 
- آزادی خیلی ها فکر می کنند دنبال کارهای سیاسی بودند؛ 
اما مطالبات اجتماعی را بیشــتر دنبال می کردند . ما هم فکر 
کردیم چون جمع کردیم مسئله حل شد درحالیکه آتش زیر 
خاکستری هست و حل نشده، باید حل بشود؛ لذا من معتقدم 
راه حل آن این اســت که دولــت ورود کند . می خواهم بگویم 
اراده ای در کار نیســت، اگر در کار باشد مثل خیلی چیزهای 
دیگر اگر دولت اراده کند می بینید چندین بسته آماده می شود 
برای کمک به فلان جا . اراده کند میادین اصلی کلانشهرها را 
در اختیار مردم بگذارند و مــردم بروند آنجا و اعتراض کنند 
و آیین نامه هم اجرا بشــود . خب دوستان این را نمی خواهند . 
نه تنها این دولت بلکه دولت های قبلی هم نمی خواستند . زمان 
آقای احمدینژاد می خواســتیم سر دونرخی بودن دستمزد ها 
اعتراض کنیم، خب سیاســی نبــود و چند تا حزب هم امضا 
کرده بودیم . به ما گفتند نه ترافیک می شود و اوضاع شهر به 
هم می خورد! ما هم گفتیم احمدینژاد می رود کل شهر را به 
هم می ریزد ما حالا چند تا حزب آمدیم می خواهیم اعتراض 
صنفی بکنیم که چیزی نمی شــود . نهایتاً تماس گرفتند که 
گفتند اگر بخواهید یک ورزشگاهی نزدیک بهشت زهرا هست . 
اگر می خواهید می توانید تجمع کنید! گفتم مگر برای مرده ها 
می خواهیم شعار بدهیم؟!! اگر اراده ای باشد اجرای این مسئله 

راحت است . 
عدم وجود احزاب در فضــای انتخاباتی بعضی از 
متخصصان را بر این داشته که بگویند مشکل احزاب 
عدم پشتوانه مردمی و عدم شفافیت مالیشان هست . به 
نظر شما این مشکلات احزاب هست؟ ریشه مشکلات 

احزاب فعلی ما چیست؟
اینکــه مردم ما حزبی نشــدند مــا مقصریم . مــردم به 
زمامدارانشــان نگاه می کنند . در بحث احــزاب از اول انقلاب 
دیدیم امام خمینی)ره( مخالف تحزب نبودند؛ لذا امام یکبار 
در سطح بین المللی اعتقاد داشتند حزب جهانی مستضعفین 
را باید شــکل بدهیم . یا حتی انشــعاب مجمع روحانیون از 
جامعــه روحانیت که امام خمینی گفت اشــکالی ندارد بین 
علما دیدگاه مختلف هست و ما به رسمیت می شناسیم . البته 
امام خط قرمزشان در بحث حزب این بود که نیروهای نظامی، 
امنیتی، انتظامی، ارتش و سپاه نباید وارد احزاب بشوند . حتی 
مقررات نظام هم این گونه است که نباید وارد احزاب بشوند و 

وصیت هم کردند . 
الان مردم نهایتاً از احزاب اصولگرا گرفته و اصلاح طلب همه 

اینها اگر اغراق نکنــم 20 درصد جامعه را بتوانند نمایندگی 
کنند . 80 درصد مردم اصلاً در این فضا نیســتند . چون نظام 
نخواسته اســت و مسئولین در 40 ســال نخواستند چنین 

سیستمی داشته باشند . 
در مورد مسئله مالی هم باید عرض کنم که یارانه احزاب 
را مختصر در نظر گرفتند که آن هم قطع شده است . در قانون 
هم داریم که احزاب نباید کارهای اقتصادی بکنند و باید حق 
عضویت بگیرند . ما مشکلاتمان زیاد است . اینکه گیر می دهند 
شــفافیت های مالی ندارید خب نمی خواهند که ما کار کنیم . 
من اعتقادم این هست که مشکل قانون خیلی نداریم در بحث 
احزاب . بلکه مشکل اجرا داریم و اراده ای که باید این اتفاق را 

رقم بزند . 
من همیشــه طرفدار شفافیت بودم . حتی در مجلس دهم 
بعضی از دوســتان اصلاح طلب می گفتند ما رأیمان را شفاف 
کنیم شــورای نگهبان می فهمد که ما چه رأیی دادیم . گفتم 
خــب بفهمد . مگر خرده برده داریــم . حتی تیپ های اصولگرا 
می دانند که باید بحث شفافیت باشد و در بحث مالی هم باید 
باشــد . در مجلس دهم گفتم تا فساد کفن نشود، این وطن، 
وطن نشــود . یعنی واقعاً معتقدم برویم به سمت اینکه همه 
دستگاه ها شــفافیت مالی پیدا کنند . من همیشه طرفدار آن 
هستم . اما اینهایی که خیلی روی این بحث زوم می کنند خب 
نمی خواهنــد اصل ماجرا را بگوینــد . کل یارانه ما 2 میلیارد 
تومان هست که بین 80 حزب و خانه احزاب تقسیم می شود . 
ما خودمان فقط یک کنگره می گیریم حداقلش 300 میلیون 
تومان هزینه دارد! بحث مالی به نظرم مانع کار نیســت جای 

دیگر ما مشکل داریم .
چون در قانون فعلی کشور احزاب موظف نیستند 
انتشار عمومی صورت حساب های مالی را داشته باشند 
و فقط موظف اند به وزارت کشور گزارش بدهند . در حال 
حاضر شما در حزبی که دارید شفافیت مالی داوطلبانه 

دارید؟
گزارش هایــی کــه در کنگره ها بوده، حــدوداً 21 کنگره 
داشتیم و هیچ سالی کنگره مان قطع نشده . امسال قرار هست 
در بهمن ماه 22 امین کنگره ما هم برگزار بشــود . آنجا بحث 

مالی را گزارش می دهیم .
کل احزاب یارانه شان 2 میلیارد تومان است! فلان مؤسسه 
غیرمفید رسماً دارد پول های زیاد می گیرد آن وقت به احزاب 

که می رسد شما حساس می شوید؟!!
 وضعیت حزب خودتان را از لحاظ دفترهای استانی 
و تعداد اعضا در سراسر کشور چگونه ارزیابی می کنید؟
قبل از سال 88 نزدیک به 10 هزار تا عضو رسمی داشتیم 
ولی بعد 88 یــک مقدار ریزش کــرده . الان هم تعداد اعضا 
کمی رشــد کرده و حدود هشت هزار نفر هست . آقای کمال 
قلیچدار اوغلو میگفــت 1 میلیون و 300 هزار تا عضو داریم . 
خود قائم مقام اردوغان میگفت ما 12 میلیون عضو رســمی 
داریم . عدد ده هزارتایی که من می گویم در برابر این اعداد در 
ترکیه شوخی است ! فکر می کنم باید برویم به سمت تحولات 
جدیتری که در مجموعه تحزب در کشور صورت بگیرد . یعنی 
چه که ما می بینیم که در کشور زمانی نزدیک 200 تا حزب 
داشــتیم، اخیراً تعریف های جدیدی کردند که کنگره احزاب 
بتواند 300 نفر اجتماع داشــته باشند و با این تعریف رسیده 
به 80 و خورده ای حزب! خب می خواهیم چه کار کنیم واقعا؟ً!! 
من پیشنهاد می دهم که در یک مرحله ای این 80 تا را به 8 تا 
برسانیم و بعد هم 3-2 تا حزب که در قدرت هستند برسانیم . 
دو سه تا حزب از اصولگراها و اصلاح طلب ها با همدیگر توافق 

کنند که به 3-2 تا حزب در کشور برسد که کافی است .
الان البته دل خوشــی برای آینده احزاب در کشور وجود 
ندارد؛ لذا هر کسی می گوید ما خودمان حزبیم، با یک حزب 
دیگر ادغام بشــویم به کجا می رسیم! خب خودمان هستیم و 
نمی خواهیم ادغام شویم . اما اگر اراده به نظام انتخاباتی حزبی 
باشد می شود امیدوار بود ولی الان انگیزه ای وجود ندارد برای 

این کار .
 ما 180 تا دفتر در کل کشور داریم در 31 استان . در همه 
استان ها یک شورای اجرایی حداقل 15 نفره فعالیت دارند . در 
مجلس 10ام، 20 نفر فراکسیون حزب مردم سالاری بود . منتها 

ما چراغ خاموش بودیم . خیلی از شهرها اعضای شورای شهر 
جزو اعضای ما بودند . شهردار ها حتی در بعضی از شهر ها . البته 

در این دوره شورا کمتر داریم ولی خب وجود داشتند . 
نقطه قوت حزب خودتان را نسبت به دیگر احزاب 

اصلاح طلب چه می دانید؟
در بیــن اصلاح طلبان هم دیدگاه های مختلفی هســت . 
عده ای به آن ها صندوق محور گفته می شود . یعنی تحت هر 
شــرایطی باید در انتخابات بیایند و در قدرت ســهیم باشند . 
در نقطه مقابل هم عده ای هستند که خودشان می گویند ما 
جامعه محوریم . ما بین این دوتا جریان فکر می کنیم . نه کاملًا 
انتخابات را کنار گذاشتیم و نه شیفته قدرتیم . ما شرایط محور 
هســتیم . مثلاً در آخر های مجلس 10ام گفتم در کل کشور 
30 نفر تأیید صلاحیت شده داریم . گفتم آقای شورای نگهبان 
چه کار کنم؟ بروم از دوســتان اصولگــرا قرض بگیرم؟!! خب 
معلوم است که نمی توانم لیست بدهم . وقتی نیست؛ خودم را 
به آب وآتش بزنم که حزب من مطرح بشود! یک کاری کنیم با 
حداکثر بهره وری سیاسی و حداقل امکاناتی که داریم بتوانیم 

کارهای سیاسی انجام بدهیم .
الان مــا در دفتر سیاســی بحث کردیم که 3 تا شــرط 
انتخاباتی داریم و 3 تا شــرط غیر انتخاباتی برای شرکت در 
انتخابات پیش رو . اولینش حضور مردم هســت . نظرســنجی 
خواهیم کــرد که اگر واقعاً مردم بالای 50 درصد می آیند، ما 
هستیم ولی اگر نشان بدهد به هر دلیلی در کشور مثل مجلس 
11ام که متوســط شرکت کنندگان 40 درصد بود نه شرکت 
نمی کنیم . خب این چه مجلســی اســت! یکی از شهر ها با 2 
درصد آمده . درحالیکه واجدین شرایط رأی دادن آنجا 25 یا 
26 هزار رأی هســت؛ لذا من اعتقادم این نیست که ما واقعاً 
بخواهیم انتخابات را با حداقل رأی پیش ببریم . نمی خواهیم 
مثل ســال 88، 85 درصد هم بیاینــد . همان 60 درصد هم 
بیایند قبول است و ما در انتخابات شرکت می کنیم .  بحث دوم 
ما این هست که شورای نگهبان می خواهد رقابت جدی باشد 
یا نه بین اصول گراها رقابت هست بس است و دیگر نمی خواهد 
اصلاح طلبان هم باشند و با دیگران رقابت کنند . یعنی در سبد 
کالاهای سیاســی ما نفری باقی می ماند که بخواهیم لیست 
بدهیم یا نه . شــرط سوم ما اتحاد بین اصلاح طلب هاست . اگر 

بین خود ما اختلاف باشد باز هم نتیجه ای نمی بینیم .
شــرایط غیر انتخاباتی هم داریم که یکی از بحث های ما 
این است که مجلس نمایشی یا قدرتمند می خواهیم؟ باید به 
سمت بازنگری قانون اساسی برویم و بحث معیشت مردم که 
یکی از زمینه هایی که مــردم را بتواند پای صندوق های رأی 
بیاورد این است که مردم دل خوشی از وضع معیشتی داشته 

باشند یا خیر . 
به نظر شما این شروط، شروطی هست که تحقق پیدا 

کند؟ 
شروط خیلی سختی هم نیست . باید مقداری دولت سرعت 
به خرج بدهد و فکر کند که باید چه کار کنیم . هر حسابی اگر 
کمتر از 12 میلیون بگیرد زیر خط فقر دارد زندگی می کند؛ 
لذا این انتخابات اصلًا برای او مهم نیست . اصل 177 پیش بینی 
کرده و این را برای قشــنگی نگذاشتند که! 33 سال گذشت 
یعنی 68 و الان 1402 . معمولاً کشــور ها هر 10 سال یکبار 
یک بازنگری به قانون اساسیشان دارند . اشکالش چیست؟ بعد 
34 بازنگری کنیم . به نظر شــما سخت است! اگر اراده جدی 

باشد و مسئولین بخواهند می توانند و تحقق پذیر هم هست .
به عنوان آخرین سؤال ســراغ یکی از مسائل روز 
می رویم، یکی از مهم ترین مطالباتی که نســل فعلی 
داشتند بحث حقوق زنان بوده است . حزب شما در این 

زمینه چه برنامه ای دارد؟
ما یک چیزی نوشــتیم، رجال سیاسی . سخنگوی شورای 
نگهبان یک بــار گفت که خانم ها می توانند کاندیدا بشــوند 
ولی نظر فقهی شــورای نگهبان عوض نشده، خب این یعنی 
چه؟!!! ولی اگر قانون اساســی بگوید رجال سیاســی )اعم از 
مــردان و زنان( می توانند زنان هم کاندیدا بشــوند . بعضی از 
آقایان علما می گویند معاون رئیس جمهور می توانند بشــوند 
ولی خود رئیس جمهور نمی توانند بشــوند . حتی بعضی ها با 
وزیر شــدن هم مخالف اند . مــا الان آمدیم در حزب خودمان 
تبعیض مثبت جنســیتی به کار گرفتیم، یعنی گفتیم حتماً 
یک پنجم اعضای شــورای مرکزی ما را باید خانم ها تشکیل 
بدهند . یا در بعضی از کمیته ها و شــاخه ها و حتی استان ها 
اگر ببینیم خانمــی ویژگی های لازم را دارد حتماً ترجیحش 
می دهیم . منتها در ســطح کشور باید عرصه برای آن ها ایجاد 
بشود . یک آماری دیدم خانم ها الان 30 درصد در فضای شغلی 
کشور اشــتغال دارند . اما این 30 درصد بیشتر در بهداشت و 
درمان و آموزش وپرورش هســت . در مسائل سیاسی به زور 3 
درصد می شــود . یعنی 97 درصد شــغل های سیاسی دست 
آقایان هســت . مثل نمایندگان مجلس و استاندار و وزرا؛ لذا 
معتقدم بخشی از این مسئله مربوط به دستگاه های حکومتی 
است . همین مجمع تشخیص مصلحت نظام که یک خانم در 
آن حضور ندارد یا مجلس خبرگان .  ما در عرصه کنشــگری 
سیاســی می خواهم بگویم این بر ســایر مباحث مقدم باشد . 
چون خانم ها خودشــان دســت اندرکار یک جایی باشــند 
خودشان می بینند چه ضعف هایی در لایحه خانواده هست و 
 همان طرح و لایحه می شود . میدان به آن ها بدهیم خودشان 

بلدند چگونه کار بکنند . 

دبیرکل حزب مردم سالاری در گفت وگو با نسیم آنلاین:

توسعه سیاسی کشور بدون نظام انتخاباتی حزبی بی مفهوم است
  عده ای احزاب را در همان قد و قواره پوستر چسباندن و گرم کردن تنور انتخابات کشور می خواهند نه اداره کشور

 شورای امنیت کشور )شاک( دستورالعمل و آئین نامه اجرای اصل 27 قانون اساسی برای تشکیل اجتماعات را تهیه کرده است
اما نمی دانم چرا اجرا نمی شود؟

 خط قرمز امام خمینی)ره( در مورد احزاب همان عدم دخالت نیروهای مسلح در احزاب و جناح بندی های سیاسی بود 
والا ایشان صددرصد طرفدار آزادی احزاب بودند

 باید از 80 حزب به هشت حزب و در نهایت به دو یا سه حزب سراسری و با اقتدار عالی برسیم
 اگر احساس کنیم بالای 50 درصد مردم شرکت کنند و شورای نگهبان هم اجازه رقابت جدی بین همه سلایق سیاسی می دهد 

در انتخابات سال جاری فعال خواهیم شد

سخنگوی دولت بیان کرد
سه گام دولت در حوزه بازار مسکن

ســخنگوی دولت با بیان اینکه دولت سه گام اساســی برای ساماندهی بازار 
مسکن و اجاره بها برداشته است، گفت: مصوبه شورای عالی مسکن در خصوص 
تعیین ســقف اجاره بهای مســکن باید در مجلس یا شــورای عالی سران قوا به 
تصویب برسد تا تبدیل به قانون شود. علی بهادری جهرمی در گفت وگو با ایرنا  
بیان کرد: دولت سه اقدام را به طور مستمر در این زمینه در دست پیگیری دارد؛ 
نخست اینکه بتواند از طریق مجلس یا سایر مراجع ذی صلاح مانند شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا برای تعیین سقف اجاره بها اقدام و آن را کنترل 
کند زیرا دولت به طور مســتقیم اختیاری برای تعیین سقف اجاره بها ندارد. او 
درباره مصوبه شورای عالی مسکن در تعیین سقف اجاره بها گفت: طرحی که در 
مجلس برای تعیین سقف اجاره بها در دست بررسی نمایندگان است که یکی از 
محورهای آن به تعیین تعیین ســقف اجاره بها اختصاص دارد و البته دولت هم 
لایحه دو فوریتی در این خصوص تهیه کرده اســت. دبیر هیات دولت ادامه داد: 
البته دولت در جاهایی که اختیار قانونی دارد، از آنها بهره برداری می  کند تا بتواند 
در این ســقف، نرخ ها را کنترل کند ولی در شرایط کنونی دولت اختیار قانونی 

برای اعمال سقف اجاره بها را ندارد.

وحیدی:
لایحه ای برای حل مشکلات مهاجران 

در دست تدوین است
وزیر کشور با اشــاره به ایجاد ســامانه ای در ارتباط با رسیدگی به مسائل و 
مشــکلات اتباع خارجی مقیم ایران گفت: برای رســیدگی بهتر به امور عزیزان 
مهاجر لایحه ای نیز در دست تهیه است. احمد وحیدی در مراسم افتتاح کارگاه 
ساماندهی طرح حکمرانی هوشمند مهاجرین در وزارت کشور گفت: داشتن آمار 
دقیق اتباع خارجی مقیم ایران و  ارائه برخی خدمات لازم و ضروری نظیر سیم 
کارت تلفن همراه و بازکردن حســاب بانکی از ضرورت های اولیه برای ارائه این 
خدمات اســت. او با اشاره برخی مشکلات مالی که به خاطر نبود حساب بانکی 
برای اتباع خارجی به خصوص مهاجران افغان در کشور ایجاد می  شود، تاکید کرد، 
داشتن این حساب ها می تواند موجب نظم در گردش مالی آنان شود و از بسیاری 
اختلافات میان آنان جلوگیری کند. وحیدی با اشاره به اینکه با تشکیل سازمان 
ملی مهاجرت و راه اندازی ســامانه مربوط به مهاجران بســیاری از چالش های 
موجود در این خصوص برطرف می شود، خاطر نشان کرد، وجود چنین سامانه 
ای موجب می شــود آمار دقیقی از مهاجران در کشــور داشته باشیم و بتوانیم 
برنامه ریزی هــای لازم را برای ارائه خدمات بهتر  به عمل آوریم. او در خصوص 
ارایه خدمات به اتباع خارجی مقیم ایران تاکید کرد، سازمان ملی مهاجرت نقطه 

کلیدی برای رسیدگی به مسایل و مشکلات اتباع خارجی مقیم ایران است.

اعطای نخستین جایزه و نشان ملی »قانون«
رئیس مرکز پژوهش های مجلس از راه اندازی دبیرخانه دائمی جایزه و نشان 
ملی »قانون« در این مرکز خبر داد و گفت: زمان برگزاری نخستین دوره از اعطای 
جایزه و نشــان ملی »قانون« در آذر ماه 1402 برگزار می شــود و اعطای جوایز 
و نشان ها توسط ریاســت محترم مجلس انجام خواهد گرفت. به گزارش روابط 
عمومی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، بابک نگاهداری افزود: هدف 
از برگزاری این جشنواره، جمع آوری، شناسایی، داوری، معرفی و تقدیر از فعالان 

عرصه قانون گذاری و سیاست گذاری در ساحات مختلف قانون است.
او ادامه داد: جایزه و نشــان ملی »قانون« دارای شــورای سیاســتگذاری به 
ریاست رئیس محترم مجلس شورای اسلامی و دبیری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس است. اعضای شورای سیاستگذاری شامل معاون قوانین مجلس، معاون 
حقوقی رئیس جمهور، معاون حقوقی قوه قضاییه، ســه نفر از اســاتید برجسته 
حقــوق دانشــگاه ها، دو نفر از علمای فقه و حقوق حوزه هــای علمیه، دو نفر از 
بانوان حقوقدان و روســای برخی کانون ها و انجمن های علمی مردمی در رشته 
حقوق است. در برنامه ریزی اولیه پیشنهاد شده است این جوایز ملی به آثار برتر 
و برگزیده در 5 ســال اخیــر در حوزه هایی نظیر تصویب قوانین، اجرای قوانین، 
نظارت بر قوانین، تبعیت از قوانین، نقد قوانین، کتاب های تخصصی، گزارش های 
تخصصی، طرح های تحقیقاتی، مقالات علمی پژوهشــی، پایان نامه ها و رساله ها 
اعطا شــود. نگاهداری تاکید کرد: نشــان های ملی »قانون« نیز به افرادی تعلق 
خواهــد یافت که به تشــخیص هیئت داوران خدمات و اقدامــات ارزنده ای در 
راستای اعتلای حاکمیت قانون و ارتقاء نظام قانونگذاری کشور انجام داده باشند. 
او افزود: در کنار جوایز ملی، از طریق اندیشکده های حکمرانی و قانونگذاری هر 
اســتان با همکاری دانشــگاه ها و حوزه های علمیه و سایر مراجع حقوقی استان 
نســبت به داوری و تقدیــر از فعالیت های علمی و پژوهشــی صورت گرفته در 

استان ها نیز اقدام می شود.

بازتاب گسترده رونمایی از »فتاح« 
در رسانه های عربی و عبری

رونمایی از موشک هایپرســونیک »فتاح« بازتاب گســترده ای در رسانه های 
عربی و عبری داشــت.  به گزارش ایسنا، شبکه المسیره یمن در این باره نوشت: 
سپاه پاسداران ایران از موشک فراصوت هایپرسونیک به نام»فتاح« رونمایی کرد. 
شبکه المیادین نیز نوشــت که موشک فراصوت  هایپرسونیک فتاح قدرت عبور 
از پیشرفته ترین ســامانه های دفاع موشکی را دارد. شبکه قطری الجزیره نیز در 
تیتری مشابه نوشت که سپاه ایران با حضور سید ابراهیم رئیسی موشک فراصوتی 
»فتاح« را به نمایش گذاشت. پایگاه خبری النشره نیز نوشت که ایران با حضور 
سید ابراهیم رئیسی از موشک فراصوتی هایپرسونیک به نام»فتاح« رونمایی کرد. 
همچنین روزنامه القدس العربی با انتشــار تصاویری نوشــت که ایران از اولین 
موشک بالستیک فراصوتی خود به نام »فتاح« رونمایی کرد. این روزنامه نوشت 
که در مراسم رونمایی از این موشک سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران و 
تعدادی از فرماندهان ارشد سپاه حضور داشتند. خبرگزاری وطن نیز در تیتری 
مشابه نوشــت که ایران از اولین موشک بالستیک فراصوتی خود رونمایی کرد. 
شبکه اسکای نیوز عربی نیز با انتشار تصاویری نوشت که ایران با حضور ابراهیم 
رئیسی از »بزرگ ترین دستاورد نظامی« خود که موشک فراصوت »فتاح« است، 
رونمایی کرد. روزنامه اورشــلیم پست در گزارشی به رونمایی از موشک »فتاح« 
تازه ترین دستاور موشــکی ایران پرداخت. روزنامه صهیونیستی اورشلیم پست 
در گزاشــی درباره رونمایی از موشک هایپرســونیک »فتاح«، تازه ترین دستاورد 
موشــکی ایران نوشت: سپاه پاســداران ایران در نوامبر هشدار داده بود که یک 
موشک هایپرسونیک جدید در حال ساخت توسط آن می  تواند در مدت 400 ثانیه 
به اسراییل برسد. روزنامه تایمز آو اسراییل در گزارشی درباره رونمایی از موشک 
فتاح، تازه ترین دســتاورد موشکی ایران نوشت: ایران در حالی که تنش ها میان 
آن با آمریکا و اسراییل بر سر برنامه هسته ای این کشور در سطح بالایی قرار داد، 
یک سلاح جدید به زرادخانه خود اضافه کرده است. این روزنامه در ادامه با اشاره 
به ویژگی های فنی این دســتاورد موشکی ایران نوشت: تسلیحات هایپرسونیک 
که قادر است با ســرعتی بیش از 5 ماخ یا پنج برابر سرعت صوت حرکت کند، 
می  تواند به دلیل سرعت بالا و قابلیت مانور، چالشی بسیار مهم برای سامانه های 

دفاع موشکی ایجاد کند.

حسینی:
رئیس جمهور برای تقدیم لایحه برنامه هفتم توسعه

به مجلس می رود
به گفته معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: ابراهیم رئیسی پس از تعطیلات 
مجلس، لایحه برنامه هفتم توسعه را تقدیم  مجلس شورای اسلامی خواهد کرد و 

ویژگی های برنامه هفتم و تفاوت های آن با ادوار قبل را تشریح می کند.
سید محمد حسینی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا درباره آخرین وضعیت 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس شورای اسلامی، گفت: دو فوریت این 
لایحه در صحن علنی مجلس به تصویب رســید و به کمیسیون ارجاع داده شد. 
طی چندین جلســه بحث و بررسی در کمیســیون تغییراتی در لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی اعمال شده که دولت هم موافقت خود را با آن اعلام داشته است.
او ادامه داد: براساس این تغییرات، برخی موسسات، شرکت ها و سازمان ها باید 
علاوه بر شرکت بازرگانی دولتی و سازمان حمایت مصرف کننده و تولید کننده 
نیز تصریح شوند و به دولت واگذار نشود. به گفته  او پس از تصویب این قانون وزیر 
بازرگانی به مجلس معرفی خواهد شد و وزیر صمتی که اکنون به مجلس معرفی 
شده عنوان وزیر صنایع و معادن را خواهد داشت. طبق گفته حسینی معرفی وزیر 
پیشــنهادی جهاد کشاورزی در دولت در دست بررسی است و هنوز جمع بندی 
نهایی صورت نگرفته است. به گفته معاون رییس جمهور چند لایحه دوفوریتی 
در مجلس وجود دارد که همکاری دو قوه را می طلبد تا سریعتر به سرانجام برسد.

اخبار کوتاه

یادداشت

ادامه از صفحه 1
 بعضــا... یک جنــاح بی نصیب می ماند که این رویه با رســالتی که این خانه 
به عهده داشــت یعنی حمایتی صنفی از فعالیت و مشــارکت تمامی احزاب در 
امور مختلف کشورداری در تناقض بود، بنابراین احزاب عضو در خانه احزاب طی 
گفتگوها و مباحثات جدی در نهایت به تقســیم صندلی های شورای مرکزی در 
بین سه جناح موجود یعنی اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقلین به شکل مساوی 
رأی دادند که این تصمیم موجبات عملکرد موثر و مطلوب خانه احزاب را فراهم 

کرد؛ از این جهت که حضور همه جریان ها در این مجموعه شرایط بهره گیری از 
ظرفیت های تمامی احراب و گروه های سیاسی را رقم زد و همین طور همکاری و 
گفتگوی نمایندگان احزاب از جریان های مختلف با میزان تجربه، تخصص، سن و 
مسئولیت های مختلف جلوه ای از تساهل و تسامح را به شکلی عملی نمایان نمود 
و این الگو علاوه بر تســاهل و تسامح، تقسیم وظایف عادلانه براساس توانمندی، 
بهره گیری از اصل گردش نخبگان و مسئولیت پذیری جناح ها به تناسب مشارکت 
و وظایف را به دنبال داشــته و از همه مهمتر اینکه تضارب آرای موجود در بین 

اعضای شــورای مرکزی باعث تصمیم گیری و سیاست هایی با احتمال کمترین 
خطا شــده است. از این رو مطلوب اســت دولت ها ضمن احترام به استقلال این 
مجموعه، نه تنها نگاهی حامیانه و مهرورزانه به این خانه و خانه های مشابه داشته 
باشند بلکه می توانند شرایط الگو برداری از این مدل موفق را مهیا کنند و همین 
طور کل مجموعه حاکمیت یعنی قوای ســه گانه می توانند پیش از هر اقدامی، 
حداقل در موضوعات مهم و حوزه های عمومی و تخصصی از ظرفیت های عملی و 

نظری موجود در خانه احزاب به شکل اجرایی و مشورتی بهره ببرند.
ما امروزه اگر نتوانیم آموزه های اساســی مدنیت مدرن را دریابیم و مهمتر اگر 
نتوانیم این دستاوردهای بشــری را در نظام آموزش و پرورش کشور بیان کنیم 

و بیاموزیم، نخواهیم توانست به نوسازی سیاسی، فرهنگی و مدنی دست یابیم.

در باب لزوم فعالیت احزاب


